
گــروه اقتصــادی - عضــو 
کمیســیون برنامه و بودجــه به بیان 
توضیحاتــی درباره معضــل ناترازی 
بنزین در کشور و راه کار رهایی از این 

مشکل پرداخت.
جعفر قادری، عضو کمیســیون 
برنامــه بودجه و محاســبات مجلس 
شــورای اســامی در گفت وگــو با 
خبرنگار مهــر ، درباره ی ناترازی رخ 
داده در حــوزه ی بنزین در کشــور و 
راهکار رهایی از این مشکل گفت: ما 
بــرای رهایی از معضل ناترازی بنزین 
باید به ســمت توسعه ی خودروهای 
 CNG برقی حرکت کنیم، ســوخت
را در کشــور توسعه دهیم و همچنین 
به سوخت LPG نیز باید توجه کرده 
و جایگاه هــای مورد نظر برای این دو 

سوخت را در کشور توسعه دهیم.

وی در ادامه گفت: از سوی دیگر 
بایــد خودروســازان و واردکنندگان 
خودرو را ملزم کنیم تا استانداردهایشان 
را افزایش دهند، تا بتوانیم خودروهای 
با مصرف ســوخت کمتر را تولید و یا 

به کشور وارد کنیم.
قادری توضیح داد: ما اگر بتوانیم 
خودروهــای با کیفیت تــر در داخل 
کشور تولید کنیم، که مصرف بنزین آنها 
پایین تر باشد. در واقع می توانیم بخش 
زیادی از ناترازی بنزین را با این راهکار 
حل کنیم، زیرا خودروهای موجود در 
کشور ما به میزان خیلی بالایی از بنزین 
اســتفاده می کنند و مصرف سوخت 

آن ها بالا است. در صورتی که مصرف 
بنزیــن در خودروهای خارجی تا این 

حد بالا نیست.
این نماینــده ی مجلس یازدهم 
بیان کرد: از ســوی دیگر بحث خروج 
خودروهــای فرســوده از گردونه ی 
حمل و نقل کشور باید جدی تر مورد 
توجه قرار بگیرد و در وضع عوارض 
بــر خودروهای با مصرف بالا نیز باید 
دقت کنیم تا مصرف بنزین را در کشور 
کاهش دهیم. عضو کمیســیون برنامه 
بودجه و محاســبات مجلس در ادامه 
بــا تاکید بر اینکــه اگر این چند کار را 
در کنار یکدیگر انجام دهیم می توانیم 

مصرف بنزیــن را تا حدودی کاهش 
دهیم خاطرنشــان کرد: امــا اگر این 
مصرف بنزین که در سال جاری آن را 
تجربه کردیم پایین نیاید با مشکات 
عدیــده ای روبرو خواهیم شــد. زیرا 
منابعــی بــرای واردات بنزین در این 

شرایط نداریم.
قادری گفت: ما باید به ســمت 
اســتفاده از خودروهــای برقــی و 
هیبریدی نیز برویم و باید خودروهای 
با ســوخت LPG و CNG را نیز در 
کشــور بیش از این توســعه بدهیم و 
همچنین خودروسازان باید به سمت 

تولید خودروهای برقی بروند.

ایــن نماینده مجلــس یازدهم 
توضیح داد: با اســتفاده از خودروهای 
برقــی عاوه بر کاهش مصرف بنزین 
می توان آلودگی شــهرهای بزرگ را 
نیز برطــرف کرد. این خودروها برای 
شــارژ خود می توانند از ساعت ۱۲ تا 
۶ صبح استفاده کنند زیرا در این زمان 
مصرف برق پایین است و مشکلی به 

وجود نمی آید.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاســبات مجلس ادامه داد: در نیمه 
شــب ما برق اضافی داریم و با شارژ 
خودروهای برقی و هیبریدی تعادل و 
توازن در مصرف برق ایجاد می شود. 

در حــال حاضر ما ناچاریم نیروگاه ها 
را ساعت ۱۲ شب خاموش کنیم ولی 
اگر ۱۲ شــب تا ۶ صبح مصرف برق 
داشته باشیم برای تولیدکنندگان برق 
نیز مزیت ایجاد می شود، تا نیروگاه ها 
را خاموش نکنند و مصرف برق آن ها 
بالا برود و کارشان را توجیه پذیر کند.

گروه اقتصــادی - وزیر نفت 
ضمن اشــاره به برنامه وزارت خانه 
برای تولید ۵.۵ میلیون بشــکه نفت 
در روز بــا توجه به پیش بینی رشــد 
۸ درصــدی ســالانه در برنامه هفتم 
توسعه، ســرمایه گذاری ۲۰ میلیارد 
دلاری در فازهــای پارس جنوبی در 
طول هشــت ســال را مد نظر قرار و 
گفت: این سرمایه گذاری برای اجرای 
طرح های فشــارافزایی میدان گازی 
مشــترک پارس جنوبی و استفاده از 

ظرفیت های داخلی ضروری است.
جواد اوجــی در همایش ملی 
»رشــد تولیــد و مهار تــورم با الگو 
و نقشــه راه حکمرانــی دانش بنیان 
شــدن صنایع بزرگ با بهره گیری از 
فرصت های تولیــد محصول با برند 
تجاری ملی در کشــور بــه  منظور 
رقابت در ســطح منطقــه« در مرکز 
برگــزاری همایش هــای تخصصی 
شــرکت ملی نفت ایران )باشــگاه 
کوشک(، گفت: برگزاری رویدادی 
با عنــوان دانش بنیان کــردن صنایع 
بزرگ به میزبانی صنعت نفت آن هم 
در سال رشد تولید و مهار تورم باعث 
افتخار اســت، صنعت نفت پیش از 
پیروزی انقاب اسامی تا حدودی 
به دست کارشناســان خارجی اداره 
می شــد و نقش ایرانی ها اندک بود و 
برنامه هــای تولید و حتی این کالای 
راهبردی در دست خارجی ها بود، اما 
بــه  پس از  انقاب روند مطلوبی در 
توسعه میدان ها، ساخت مجتمع های 
پالایشی و پتروشیمی و در عین حال 
جمــع آوری گازهای همراه شــکل 

گرفته اســت و خوشــبختانه اکنون 
در همــه بخش ها خودکفا هســتیم 
و از روزآمدتریــن و پیچیده تریــن 
ســازه های ســاخت داخل استفاده 

می کنیم.  
وی با تأکید بر اینکه دشــمنان 
در شــرایط تحریم  هم نتوانســتند 
مانــع توســعه صنعت نفــت ایران 
شوند، افزود: نزدیک به ۱۵۰ میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری در منطقه ویژه 
اقتصادی انرژی پارس طی سال های 
اخیر و صدور خدمات فنی مهندسی 
به دیگر کشــورها از جمله مهم ترین 
دستاوردهای این صنعت بوده است؛ 
البته روند توســعه در همه دولت ها 
اتفاق افتاده است، اما خوشبختانه در 

دولت سیزدهم شتاب گرفت.
وزیــر نفــت اظهار کــرد: در 
شهریورماه ۱۴۰۰ همزمان با استقرار 
دولت ســیزدهم و همزمان تشــدید 
تحریم هــا، چالش هــای بزرگی در 
صادرات نفت داشتیم که برطرف شد 
و در عیــن حال تکمیــل ۱۳۳ پروژه 
کلیدی نیمه کاره به ارزش ۲۸ میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون دلار برای رشــد تولید 

در دستور کار قرار گرفت.
اوجی در تشریح دستاوردهای 
صنعــت نفت طی دولت ســیزدهم 
گفت: افزایش ۶۰ درصدی تولید نفت 
پس از آغاز به کار دولت ســیزدهم، 
دستیابی به تولید روزانه بیش از یک 

میلیارد مترمکعب گاز طبیعی و بیش 
از ۷۶۰ هزار بشــکه میعانات گازی، 
دســتیابی به ظرفیت تولید سالانه ۹۵ 
میلیون تن انواع محصول پتروشیمی، 
افزایش ظرفیت پالایشی روزانه ۲۳۰ 
هزار بشــکه ای نفت با راه اندازی فاز 
دوم طرح توســعه پالایشگاه آبادان، 
افزایش ظرفیت تولیــد و فرآورش 
گاز با راه اندازی پالایشــگاه فاز ۱۴ 
پارس جنوبــی و به دنبال آن افزایش 
روزانه ۵۰ میلیون مترمکعبی ظرفیت 
فرآورش گاز کشور همگی از جمله 
دستاوردهای صنعت نفت در دولت 

بوده است.
وی همچنیــن از اجــرای ۵۰ 
پــروژه جدیــد در صنعــت نفت با 
هدف افزایــش تولید و ایجاد ارزش 
افــزوده در بخش های بالادســت و 
پایین دســت خبــر داد و تأکید کرد: 
با اجــرای پروژه های نو پالایشــی 
نزدیک بــه ۲ میلیــون و ۲۰۰ هزار 
بشکه ظرفیت تازه پالایشی در کشور 
ایجاد می شــود؛ همچنیــن اجرای 
پروژه های کیفی سازی را به طور جد 
در پالایشگاه های کشور آغاز کرده ایم 
که از این میان دو طرح از جمله طرح 
کیفی ســازی نفت گاز پالایشــگاه 
اصفهان به بهره برداری رسیده و همه 
این طرح ها با توان دانش بنیان های و 

متخصصان داخلی اجرا شده است.
وزیــر نفــت گفــت: در طرح 

توســعه فاز ۱۱ پــارس جنوبی که 
آخرین نقطه دریایی ما در نقطه صفر 
مرزی بــود، صفر تا صــد پروژه به 
همت متخصصان ایرانی و در دولت 
سیزدهم اجرا شد که پنج حلقه چاه آن 
هم به بهره برداری رســیده و نزدیک 
به روزانه ۱۲ تا ۱۵ میلیون مترمکعب 
به ظرفیت برداشت گاز کشور افزوده 
شده است و با تکمیل چاه ها، روزانه 
تا ۵۰ میلیــون مترمکعب به ظرفیت 
برداشت گاز کشور افزوده می شود در 
حالی که این طرح سال های متمادی 
در شــرکت های مختلــف داخلی و 

خارجی دست به دست می شد.
جمــع آوری روزانه ۴۰ میلیون 

مترمکعب گاز همراه تا پایان دولت
اوجی همچنین درباره اقدام های 
انجام شــده در زمینــه جمع آوری 
گازهای مشــعل اظهار کرد: تا امروز 
حــدود روزانه ۱۱ میلیون مترمکعب 
گاز همــراه، تا پایان امســال روزانه 
حــدود ۱۷ میلیــون مترمکعب گاز 
همراه و تا پایان دولت مردمی نزدیک 
بــه روزانه ۴۰ میلیون مترمکعب گاز 
همراه مشعل جمع آوری خواهد شد.
وی افزود: بنابــر گزارش های 
مرکــز آمار و بانک مرکزی،  رشــد 
اقتصادی گروه نفت و گاز در سه ماه 
دوم امسال حدود ۲۵ درصد بوده که 
امیدواریم این رشد در مجموع سال 

۱۴۰۲ کمتر از ۲۰ درصد نباشد.

وزیــر نفت ادامــه داد: با توجه 
به پیش بینی رشــد ۸ درصدی سالانه 
در برنامه هفتم توســعه، نقشــه راه 
تولید روزانه نفــت حدود ۵ میلیون 
و ۵۰۰ هــزار بشــکه برنامه ریــزی 
شــده، که دســتیابی به این ظرفیت 
بزرگ تولیــد در صنعت نفت و این 
ســطح از فناوری، نیازمند اســتفاده 
 از ظرفیــت پیمانکاران بزرگ ایرانی 

است.
وزیر نفت با اشــاره بــه اینکه 
در دولــت ســیزدهم اتفاق هــای 
خوبی در زمینه اســتفاده از ظرفیت 
دانش بنیان هــا رقم خورده اســت، 
گفت: تعداد شرکت های دانش بنیان 
داخلی از ۱۵۰ شــرکت دانش بنیان 
طرف قــرارداد با صنعــت نفت در 
ابتدای دولــت ســیزدهم اکنون به 
۶۵۰ شرکت رسیده ایم، پارسال بیش 
از ۷۵۳ قرارداد بــه ارز  ۳۹۲ میلیون 
دلار و ۷ هــزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
با شــرکت های دانش بنیان فعال در 

صنعت نفت امضا شده است.
اوجــی همچنین از برنامه ریزی 
دولــت بــرای ارائه ۵ هــزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان بــرای طرح های ۱۰۳ 
شــرکت دانش بنیان خبر داد و گفت: 
در نقشــه راه صنعت نفت، افزایش 
ظرفیت تولید نفت و گاز، رســیدن 
به تولید روزانــه یک میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون مترمکعب گاز، دســتیابی به 

ظرفیــت تولید ســالانه ۱۴۰ میلیون 
تــن انــواع محصول پتروشــیمی، 
جمع آوری گازهای همراه، توســعه 
میدان های نفت و گاز، بومی ســازی 
کاتالیست های پالایشی و پتروشیمی، 
پیگرانی  تجهیــزات  بومی ســازی 
هوشــمند خطــوط لوله، ســاخت 
دکل هایی بــرای پروژه های نفتی در 
آب های کم عمــق، احیای چاه ها و 
ازدیاد برداشــت دیده شده که تحقق 
همه ایــن اهداف نیازمند اســتفاده 
از تــوان تخصصــی شــرکت های 

دانش بنیان است.
لــزوم  از  همچنیــن  وی 
ســرمایه گذاری ۲۰ میلیــارد دلاری 
برای اجرای پروژه های فشارافزایی 
پارس جنوبی ظرف هشــت ســال 
به عنــوان یکــی از پروژه های مهم 
صنعت نفت خبــر داد و تأکید کرد: 
اجــرای طرح های فشــارافزایی از 
برنامه هــای کلیــدی و ملــی و از 
مهم ترین پروژه هــای صنعت نفت 
کشور است که به زودی کلید خواهد 

خورد.  

عضو کمیسیون برنامه و بودجه  خبر داد:

کاهش ناترازی بنزین با وارد شدن خودروهای برقی و هیبریدی

وزیر نفت عنوان کرد:

برنامه ریزی برای تولید ۵.۵ میلیون بشکه نفت در روز

دلارزدایی از سبد ارزهای مسافرتی به کشورهای 
همسایه چه زمانی عملیاتی خواهد شد

گروه اقتصادی -به گفته کارشناسان، دلارزدایی در زنجیره ارتباطی کشور 
یک ضرورت محســوب می شــود که تحقق تخصیص ارز مبدا برای مسافران 
یک گام عملیاتی در این راستا خواهد بود. دلار زدایی از زنجیره ارتباطی با سایر 
کشور ها از جمله اقداماتی است که نه تنها در کشور ما بلکه در سایر کشور های 
جهان نیز به شکل عملیاتی شروع شده است. یکی از مسیر هایی که امکان تحقق 

دلار زدایی از آن وجود دارد به حوزه پرداخت ارز های مسافرتی بازمی گردد. 
حذف دلار از سبد ارز های مسافرتی به کشور های همسایه که پیش از این 
هم در بحث سفر اربعین امسال عملیاتی و به گفته مسئولان با نتایج روشنی هم 
همراه شــد. دلار زدایی از سفر های مسافرتی که علی سعیدی مدیر عامل مرکز 
مبادله ارز و طای ایران در خصوص آن پیش از این مطرح کرده بود: برنامه ریزی 
کرده ایم که بتوانیم ارز کشور های همسایه یا مقصد را در اختیار مسافرین ایرانی 
قرار دهیم. این مقام مسئول در خصوص برنامه بانک مرکزی برای تأمین ارز های 
مســافرتی سیاحتی و زیارتی اعام کرد: ارز کشور عراق بصورت دینار، کشور 
عربستان به صورت ریال، کشور ترکیه بصورت لیر و امارات به صورت درهم 
پرداخت خواهد شــد؛ مطالعات انجام شده و اقدامات اجرایی نیز پیگیری شده 
اســت. ســعیدی تأکید کرد: ما با تمام این کشور ها عما مبادلات تجاری داریم 
و قرارداد هــای پیمان های پولی دوجانبه را با برخی از آن ها داریم و با برخی که 
نداریم هم بانک مرکزی در تاش برای از سرگیری پیمان پولی دوجانبه است. 
سعیدی مدیر عامل مرکز مبادله ارز و طای ایران در پاسخ به این پرسش که آیا 
پرداخت ارز مسافرتی کشور مقصد)دلار زدایی از سبد ارز مسافرتی( به انتهای 
امســال می رسد؟  گفت: امیدواریم. در خصوص بحث ارز دنبال این هستیم که 
سامانه مربوطه تدوین و توسعه پیدا کند نسبت به این که آن ارز تامین شود، کار 
بانک عامل اســت و توافقات انجام شــده است. دلار زدایی از سبد مسافرتی که 
فرزانی کارشناس اقتصادی در خصوص اهمیت آن گفته بود، در کشور ما روسیه، 
ترکیه، عراق، عربستان، چین، سوریه و... بیشتر مقاصد مسافرتی هستند که هنگام 
ســفر به این کشور ها می توان ارز های خود آن ها را به مسافران فروخت البته که 
وجــود تنــوع ارزی در بانک مرکزی و فراهم بودن این ارز ها به هنگام عملیاتی 

شدن طرح بسیار مهم است. 
او افزود: در کل دلارزدایی، تقویت پول های ملی، مدیریت بازار ارز و کنترل 
تقاضای کاذب بر بازار های ارزی از جمله مزیت های پرداخت ارز های هر کشور 
به مسافران آن خواهد بود. در ادامه هم اصغر بالسینی سخنگوی مرکز مبادله ارز و 
طای ایران گفت: هر چقدر بانک مرکزی بتواند فشار بر منابع دلاری و یورویی 
را کاهش دهد عاوه بر امکان پذیری موضوع دلارزدایی در اقتصاد عما مدیریت 
بازار ارز هم بهتر امکان پذیر خواهد بود چرا که تقریبا در برخی از مقاطع ســال 
به سبب فشار تقاضا بر دلار و سایر ارز ها عما افزایش نرخ ها در بازار غیرسمی 
اتفاق می افتد، اما اگر تقاضا ها با ارز کشور مقصد پوشش داده شود دیگر این فشار 
کاهش پیدا می کند و این یعنی مدیریت کارآمد تر بازار ارز. سخنگوی مرکز مبادله 
ارز و طای ایران در ادامه بیان کرد: به نظر می رسد این مسئله از نظر کان و بلند 
مدت کمک قابل توجهی به موضوع دلارزدایی در اقتصاد ایران خواهد کرد. در 
حوزه کوتاه مدت و میان مدت نیز عما راهکار کارآمدی برای مدیریت بازار ارز 
به شمار می آید. همچنین سیاوش غیبی پور کارشناس اقتصادی گفت: در رابطه 
با پرداخت ارز کشور مقصد به مسافران باید اینگونه مطرح کرد زمانی که نیاز به 
تبدیل ارز نباشد و سود جویان فرصت کمتری داشته باشند دخالت های بیرونی 
در بازار ارز شــکل نمی گیرد. همچین دیگر تقاضای کاذب برای دلار هم ایجاد 
نمی شود و در نتیجه آرامش بازار ارز حفظ خواهد شد و در کل این عدم پرداخت 
دلار و ارز های دیگر قطعا گامی موثر و تصمیمی درست در جهت حفظ ثبات 
ارزی خواهد بود. به گفته  کارشناسان، دلار زدایی از زنجیره ارتباطی کشورمان 
با سایر کشورهای این کره خاکی با توجه به تحریم ها و آغاز این دلار زدایی در 
ســایر کشورها یک ضرورت محســوب می شود و حذف  دلار از سبد ارزهای 

مسافرتی می تواند گامی مهم در این حوزه  به شمار آید.
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اقتصادی

گــروه اقتصــادی - داســتان 
از آنجایی شــروع شــد کــه برخی 
شــرکت های هواپیمایــی بــا تنظیم 
شکایتی به دیوان عدالت اداری مدعی 
شدند که بر اساس برنامه پنجم توسعه، 
دولت، وزارت راه و شهرسازی و ستاد 
تنظیم بازار نمی توانند در قیمت گذاری 
بلیت هواپیما دخالت کنند.آنها در ادامه 
حتی موفق شــدن رای هیات عمومی 
دیــوان را دریافت کنند و از ۲۸ آذر ماه 

قیمت ها را افزایش دادند.
خاطرنشــان می شــود برخــی 
بخــش  هواپیمایــی  شــرکت های 
خصوصــی مدعی انــد دولت فقط به 
تامین ســوخت برای این شــرکت ها 
می پردازد و با اعام اینکه "ما مســافر 
خود را داریم" حتی خواستار آن شده 

بودند که دولت همین ســوخت را نیز 
تامین نکند، اما به آنها اجازه داده شــود 
تا به صــورت آزاد بــه قیمت گذاری 
بلیت بپردازند. این در حالیست که آنها 
موظف بــه افزایش تعداد ناوگان خود 

هستند.
شنیده ها حاکیست برخی از این 
شــرکت ها به جای افزایش ناوگان به 
دنبال ســرمایه گذاری های سودده از 
قبیل هتل سازی و غیره بوده و هستند و 
حتی به منظور اعمال فشار برای افزایش 
قیمت ها، از ارائــه خدمات پروازی با 

هواپیماهای خود سر باز زدند.
هرچند رای یاد شده به هیچ عنوان 
مورد استقبال شرکت های هواپیمایی 
غیرخصوصی قرار نگرفت و نسبت به 
افزایش قیمت اقدام نکردند، اما شاهد 
بودیم برخی شــرکت های خصوصی 

قیمت بلیت را افزایش دادند.

رییس کمیته حمل و نقل هوایی 
مجلــس گفت: مردم توان خرید بلیت 
هواپیما با همین قیمت های موجود را 
هم ندارند و قیمت گذاری ها باید به طور 
معقول و با توجه به شرایط انجام شود.

پــس از مخالفت های پی در پی با 
خواسته شرکت های هواپیمایی برای 
افزایــش قیمت بلیــت هواپیما بیش 
از آن میزانــی که توصیب شــد، این 
بار ایرلایــن دار از کانال دیگری برای 
افزایش قیمت بلیت هواپیما وارد شدند 
و با رای دیوان عدالــت اداری دوباره 
قیمت ها را بالا بردند. اساس و پایه این 
رای دیوان هم، موضوع مطرح شــده 
در برنامه پنجم توســعه مبنی بر شناور 
ســازی نرخ بلیت هواپیما بوده که البته 
این موضوع در برنامه ششم تکرار نشد.      
در گذشته هر بار که شرکت های 
هواپیمایی قصد افزایش قیمت بلیت را 

داشــتند بهانه ای برای افزایش کیفیت 
مطــرح می کردند کــه در عمل اتفاقی 
حداقل در رشــد کیفیت دیده نمی شد 
اما چند سالی اســت که رمز علمیات 
افزایش قیمت به »نوســان ارز« تغییر 
کرده و حتی دیگر برای اقناع تصمیم گیر 
بحــث افزایش کیفیــت را هم مطرح 
نمی کنند بلکه برای رســیدن به سود 
بیشتر و چانه زنی ها، تصمیم گیر را تغییر 
می دهند و در حالی که تنها تعیین کننده 
نرخ بلیت شــورای عالــی هواپیمایی 
اســت، این بار از دیوان عدالت اداری 
مجــوزی برای افزایــش قیمت بلیت 
گرفته اند. از سیاســت های سودجویی 
برای بــالا بردن قیمت بلیت همین که 
حتی در بحث آزادســازی نرخ بلیت 
هواپیما، نســبت به اعمال کف قیمتی 
اقــدام کردند تا برخــی از ایرلاین ها با 

فروش بلیــت با قیمت کمتر از اوقات 
کم مســافر، نرخ شکنی نکنند و قیمت 

پایین نیاید.
البتــه دور از انصاف اســت که 
هزینه های تحمیلی از ســوی دولت به 
ایرلاین ها که در نهایت منجر به افزایش 
قیمت بلیت اســت را در نظر بگیریم و 
اگر دولت هم دغدغه توان خرید مردم 
را دارد چرا هزینه هایی مانند مالیات و 
انواع عوارض برای دستگاه های متعدد 
ســازمانی را بر بلیــت هواپیما وضع 

می کند؟
درباره ایــن افزایش قیمت بلیت 
بدون مجوز متولی، رحمت الله فیروزی 
پوربــادی، رییس کمیتــه حمل و نقل 
هوایی مجلس و عضو کمیسیون عمران 
گفــت: تنها نهاد مجاز بــرای افزایش 
قیمــت بلیت هواپیما شــورای عالی 

هواپیما با محوریت سازمان هواپیمایی 
کشوری است.

وی ادامــه داد: هر چند که دولت 
خود برنامــه ای در نظر گرفت که نرخ 
بلیت آزاد باشــد امــا در نهایت متولی 
تصمیم گیــر در این باره هم ســازمان 
هواپیمایی کشوری است که در نهایت 
نرخ تعیین شده باید به تایید ستاد تنظیم 
بازار برسد تا با توجه به شرایط درباره 
قیمت نهایی بلیت تصمیم گرفته شود.

رییس کمیته حمل و نقل هوایی 
مجلس و عضو کمیسیون عمران ادامه 
داد: مــردم توان خرید بلیت هواپیما با 
همین قیمت های موجود را هم ندارند 
و قیمت گذاری ها باید به طور معقول و 

با توجه به شرایط انجام شود.
وی افــزود: البتــه باید شــرایط 
شــرکت های هواپیمایی را هم در نظر 

گرفــت و مدیران ایرلاین ها می گویند 
این نرخ بلیت، افزایش نرخ ارز، افزایش 
سایر هزینه ها و ... را پوشش نمی دهد. 
امــا در نهایت متولی دولت اســت و 
دولت می تواند با اقداماتی هزینه تمام 
شــده بلیت برای مردم را کاهش دهد 
و بخشــی از افزایــش هزینه هــا را به 

ایرلاین ها منتقل نکند.
هیچ مجوزی برای افزایش 
قیمت بلیت هواپیما صادر نشده 

است
مدیریت  بازرســی،  مدیــرکل 
عملکرد و حقوق شهروندان وزارت راه 
و شهرســازی اعام کرد هیچ مجوزی 
برای افزایش قیمت بلیت هواپیما صادر 
نشــده است.حســین مذنب نوشت:  
بر خاف اخبار منتشــر شده در چند 
روز اخیــر، هیچ مجوزی برای افزایش 
قیمــت بلیت هواپیما صادر نشــده و 
مرجع قیمت گذاری تنها شورای عالی 
هواپیمایی اســت. مدیرکل بازرسی، 
مدیریت عملکرد و حقوق شهروندان 
وزارت راه و شهرسازی افزود: شرکت 
های هواپیمایی موظف به اعمال قیمت 
مصوب خرداد ماه سال جاری هستند 
کــه در غیر این صورت با آنها برخورد 

قانونی صورت خواهد گرفت.
افزایــش نرخ بلیت هواپیما 

غیرقانونی است 
اما مدیرکل بازرســی، مدیریت 
عملکرد و حقوق شــهروندان وزارت 
راه و شهرســازی اعام کــرد: هیــچ 
مجــوزی برای افزایــش قیمت بلیت 

هواپیما صادر نشده است.
گفــت:   مذنــب"  "حســین 
برخاف اخبار منتشــر شــده در چند 

روز اخیــر، هیچ مجوزی برای افزایش 
قیمــت بلیت هواپیما صادر نشــده و 
مرجــع قیمت گذاری فقط شــورای 
عالــی هواپیمایی اســت.وی افزود: 
شــرکت های هواپیمایــی موظف به 
اعمال قیمت مصوب خرداد ماه ســال 
جاری هستند که در غیر این صورت با 
آنها برخورد قانونی انجام خواهد شد.بر 
این اساس، سازمان تعزیرات حکومتی 
به جریمه شرکت های متخلف خواهد 

پرداخت.
امــا آنچه مطالبه عمومی اســت 
استرداد پول های اضافه دریافت شده از 
مسافران از سوی شرکت هایی است که 
سرخود به افزایش قیمت ها اقدام کرده  
بودند.برخی کارشناسان معتقدند: نباید 
از نظر دور داشت که اکنون پروازها در 
برخی مسیرها همچون گذشته صرفه 
اقتصــادی لازم را نــدارد و به همین 
دلیل شــاهد کاهش پروازها هســتیم.

موضوعی که صدای بســیاری از مردم 
را نیز درآورده و برخی از آنان در تماس 
با خبرگزاری جمهوری اسامی از این 
قضیه گایه داشــتند. بر این اساس، به 
نظر می رسد قیمت ها باید بار دیگر در 
شورای عالی هواپیمایی مورد بررسی 
قرار گیرد تا شــاید برای رفاه بیشــتر 
مردم هم که شــده، قیمت ها در برخی 
خطوط آن هم با تصویب شورای عالی 
هواپیمایی افزایش یابد تا شاهد رونق 
مســیرها و پرتردد شدن آنها باشیم، نه 
اینکه همچون روزهای گذشته شاهد 
افزایــش ۴۰ تا ۵۰ درصــدی نرخ ها 
باشیم. یادآور می شود خرداد ماه امسال 
شاهد افزایش ۲۹ درصدی نرخ بلیت 

هواپیماها بودیم.

افزایش نرخ بلیت هواپیما غیرقانونی است ؛

مردم توان خرید بلیت با قیمت فعلی
 را هم ندارند!

به دنبال افزایش نرخ بلیت هواپیما در برخی خطوط و گلایه ها و شکایات مردمی، وزارت راه و شهرسازی اعلام 
کرده که این افزایش قیمت ها غیرقانونی بوده و با ایرلاین های متخلف برخورد خواهد شد.

گروه اقتصادی - یارانه نقدی 
ســاعت ۲۴ بیســتمین روز مــاه به 
حســاب سرپرســتان خانوار واریز 
می شــود. امــا مدتی اســت که این 
فرآیند به گونه ای رقم خورده اســت 
که برخی سرپرستان از عدم دریافت 
پیامــک یارانه گایه دارند و نگرانند 
که از لیست یارانه بگیران حذف شده 

باشند!
در جدیدترین اطاعیه مربوط 
به واریز یارانه نقدی از سوی سازمان 
هدفمندســازی یارانه ها، ساعت ۲۴ 
روز چهارشنبه ۲۰ دی ماه، مبلغ ۴۰۰ 
هزار تومان به ازای هر نفر به حساب 

سرپرستان خانوار دهک های اول تا 
سوم و مبلغ ۳۰۰ هزار تومان به ازای 
هر نفر از دهک هــای چهارم تا نهم 

واریز و قابل برداشت بوده است.
اما حالا در بیست و دومین روز 
دی مــاه، برخی یارانه بگیران از عدم 
واریز یارانه نقدی به حســاب بانکی 

خود خبر می دهند و گایه دارند.
به عنوان نمونه، گروهی از مردم 
به عدم واریز یارانه نقدی در حساب 

بانکی مربوطه اشاره می کنند، این در 
حالی که مســتندات استعام آن ها از 
پایگاه https://my.gov.ir حاکی 
از عــدم تغییر در وضعیت ســابق و 
تــداوم مشــمولیت در بحث واریز 
یارانه نقدی است.برای مثال، برخی 
از تصویــر با این مضمون "هموطن 
گرامی، آقا... شــما در حال حاضر در 
فهرست مشــمولین دریافت یارانه 
قــرار دارید، لذا نیازی بــه ثبت نام 

مجدد شما نمی باشد. " خبر می دهند 
در حالــی که طی دو روز اخیر یارانه 
نقدی به حســاب آن ها واریز نشده 

است.
گروه دیگــر نیز بــه صورت 
مســتقیم به عدم واریز یارانه نقدی 
در دی ماه اشــاره کرده اند. در همین 
راســتا یکی از مخاطبان در تماس با 
یکــی از خبرگزاری ها، با اشــاره به 
اینکه سرپرســت خانــوار ۴ نفره و 

ساکن حاشیه جنوبی تهران است، به 
موضوع قطع یارانه دی ماه اشاره کرد 
و گفت: درامد ماهیانه وی نسبت به 

ابتدای سال تغییری نداشته است.
خانوار  سرپرستان  گلایه 
که هنوز پیامــک واریز یارانه 

نقدی را دریافت نکرده اند
این در شــرایطی اســت که در 
آبان ماه نیز این موضوع با حساسیت 
بیشــتری اتفاق افتــاد و اختال در 

سیســتم بانکی علت تاخیر در واریز 
یارانــه شــد. هرچند در بیســت و 
دوم آبان ماه ســازمان هدفمندی در 
اطاعیه ای اعام کرد: "مشــکل به 
وجود آمده در پرداخت یارانه مرحله 
۱۵۳ مربــوط به آبان ماه ۱۴۰۲ کامل 
برطرف شده و یارانه کلیه سرپرستان 
خانوار مشــمول در سراســر کشور 

واریز و قابل برداشت است. ".
اما تا یک هفتــه بعد نیز برخی 

از عدم دریافت یارانه خبر می دادند. 
از ســوی دیگر ســخنگوی سازمان 
هدفمندی یارانه ها پیرامون احتمال 
تکرار مشکل فنی آبان ماه برای واریز 
یارانه دی ماه در برخی بانک ها اظهار 
داشت: مشکلی فنی بانکی در واریز 
یارانه این ماه نداشته ایم و یارانه ها به 

موقع واریز شده است.
بــه نظر می رســد بــا توجه به 
اینکه برخی از یارانه بگیران در ســه 

مــاه اخیر یعنی آبان، آذر و دی ماه از 
عدم واریز یارانه نقدی گایه دارند، 
باید مســئولان سازمان هدفمندی و 
همچنین وزارت رفاه، نسبت به این 
دغدغه و نگرانی مردم واکنش نشان 
دهند و شفاف سازی کنند تا مشخص 
شود آیا مشــکل فنی در واریز یارانه 
از سوی شــبکه بانکی وجود دارد یا 
اینکه طبق دســتورالعمل و یا پایش 
جدید از ســوی وزارت رفاه، برخی 
از یارانه بگیران از لیســت مشمولان 
یارانه حذف شده اند و حالا باید خود 
را در دهک دهم یعنی طبقه ثروتمند 

جامعه ببینند؟!

سرپرستانی که یارانه دی ماه را دریافت نکردند؛

تکرار اختلال در سیستم بانکی یا حذف بی سروصدای برخی یارانه بگیران!

به نظر می رســد قیمت ها باید بار دیگر در شــورای عالی هواپیمایی مورد بررسی قرار 
گیرد تا شــاید برای رفاه بیشــتر مردم هم که شــده، قیمت ها در برخی خطوط آن هم با 
تصویب شورای عالی هواپیمایی افزایش یابد تا شاهد رونق مسیرها و پرتردد شدن آنها 
باشیم، نه اینکه همچون روزهای گذشته شاهد افزایش ۴۰ تا ۵۰ درصدی نرخ ها باشیم.
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